

Referat fra møde i Administrativt Ajourføringsforum den 9. maj 2023

Referat

Møde i Administrativt Ajourføringsforum

Tid og sted: Tirsdag den 9. maj 2023, kl. 9:30 -15:30, i KL-Huset, mødelokale S-06.

Deltagere: Kim Søgaard, Aalborg Kommune (formand)
Sten Frandsen, Odense Kommune
Thorbjørn Vang Søndergaard, Vejle Kommune, deltog under punkt 9
Bjarke Skjødt, SDFI
Charlotte Andersen, SDFI
Jens Gottlieb, KL/GeoDanmark (referent)

Gæst: Lennart Christoffersen, KL/GeoDanmark under punkterne 9 og 10

Afbud: Asbjørn Lenbroch, SDFI

Emne	Tid	Formål og fremlæggelse	Metode
1. Velkomst	09:30 5 min.	Eventuelle nye medlemmer præsenteres, og der siges tak til afgående.	Formanden byder velkommen.
Drøftelse og beslutning på mødet: Intet.			
2. Godkendelse af dagsorden	09:35 5 min.	Præsentation af dagsordenspunkter samt forslag til punkter under eventuelt.	Nummerering af eventuelle dagsordensbilag refererer til dagsordenspunkterne.
Drøftelse og beslutning på mødet: Intet.			
3. Bemærkninger til referatet	09:40 5 min.	Eventuelle bemærkninger til referatet fra sidste møde. Bemærkninger skrives ind i dagens referat.	Jens Gottlieb skriver referat. Formanden godkender inden offentliggørelse på GeoDanmarks hjemmeside.

Referat fra møde i Administrativt Ajourføringsforum den 9. maj 2023

Emne	Tid	Formål og fremlæggelse	Metode
Drøftelse og beslutning på mødet:			
Intet.			
4. Orientering fra GeoDanmark	09:45 10 min.	Jens Gottlieb orienterer fra GeoDanmark om Fællessekretariat, bestyrelse, sekretariatsudvalg, repræsentantskab, hjemmeside, andre fora o.l.	
Drøftelse og beslutning på mødet:			
<p>Der afholdes tre regionale møder i 2023 med foreningens medlemmerne, fællessekretariatet og bestyrelsen. Formålet er orientering fra og dialog med bestyrelsen, opfølgning på Arbejdsprogram 23 - udvalgte projekter samt Arbejdsprogram 2024. Møderne afholdes d. 13. juni på Comwell Middelfart, d. 20. juni på Comwell Hvide Hus, Aalborg og d. 23. juni i KL-Huset i København.</p> <p>Specifikationsforum har bedt SDFI om at udpege et statsligt medlem til forummet, som afløser for Helle Kirkedal, jf. kommissoriet. SDFI har meddelt at det ikke umiddelbart er nemt at finde et nyt statsligt medlem, der dækker en af de statslige sektorinteresser.</p> <p>Indberetningsportalen er blevet evalueret. Det er hovedsageligt Specifikationsforum og specifikationens brugere, som benytter Indberetningsportalen. Det er besluttet at Indberetningsportalen fortsat benyttes.</p>			
5. Nye forummedlemmer	09:55 15 min.	<p>Ifølge nyt kommissorium for forummet, skal der tilstræbes en ligelig fordeling mellem de kommunale og statslige medlemmer, hvilket ikke er tilfældet nu.</p> <p>Kim giver status på kontakt til SDFI.</p> <p>Jens giver status på det kommunale medlem.</p>	
Drøftelse og beslutning på mødet:			
<p>Statsligt medlem: Kim har bedt Jørgen/SDFI om at udpege to medlemmer, men SDFI har også her meddelt at det ikke umiddelbart er nemt at finde et nye statslige medlemmer, der dækker en af de statslige sektorinteresser.</p> <p>Kim vil høre Jørgen om vi kan spørge i Beliggenhedsgruppen om en medarbejder, der arbejder med Geokoderen fra VURDST kunne være et medlem. Alternativt en medarbejder fra SDFI.</p> <p>Kommunalt medlem: Jens har kontaktet FOSAKO, som dog ikke er vendt tilbage med forslag til kandidat. Forummet har modtaget tilkendegivelse fra Helle Jørgensbye fra Ringsted Kommune. Helle er uddannet biolog og geograf og arbejder med GeoDK og ejendomsdata. Alle i forummet var enige om at Helle vil være en rigtig god</p>			

Referat fra møde i Administrativt Ajourføringsforum den 9. maj 2023

Emne	Tid	Formål og fremlæggelse	Metode
kompetence at få med i forummet. Jens inviterer Helle til kommende møder og orienterer på SU-mødet. Jens søger for at Helle oprettes som bruger af Filkassen hos Statens IT.			
6. Strategiprojekt for GeoDanmark grunddata	10:10 5 min.	Jens G. orienterer om projektet.	
<p>Drøftelse og beslutning på mødet:</p> <p>Jens orienterede fra projektet.</p> <p>Arbejdsgruppen har beskrevet hvilke retningslinjer, data skal opfylde for at blive til GeoDanmark Grunddata.</p> <p>Der skal laves en plan for arbejdet henimod Specifikation version 7.0. herunder: Organisering af arbejdet, indsamling af ønsker fra anvendere og yderligere behandling af udvalgte objekttyper og attributter fra høringsvar (som skulle undersøges nærmere).</p> <p>Reno og Jørgen Grum arbejder på en beskrivelse af hvordan foreningen skal håndtere supplerende data i forbindelse med data i flere niveauer.</p> <p>SDFI arbejder stadig på oprydning af data.</p>			
7. 10 cm ortofoto og administrativ ajourføring	10:15 15 min.	Status fra arbejdsgruppen ved Thorbjørn.	
<p>Drøftelse og beslutning på mødet:</p> <p>I Thorbjørns fravær fortalte Bjarke at gruppen, som opfølgning på spørgeundersøgelsen, vil ringe til udvalgte kommuner, som har udfordringer med den administrative ajourføring, for at høre om hvorfor opgaven er for stor for dem, og om deres udbytte af værdien i eksempelvis vejreferencen.</p> <p>SDFI arbejder videre på udvikling af Dashboard/PowerBI til visning af ajourføringsindsatsen i kommunerne. Bjarke viste mulighederne i værktøjet. Der kan med fordel fokuseres på GeoDanmark kerneobjekttyperne. Det er kun SDFI, der har adgang til værktøjet. SDFI forventer at have værktøjet færdig til præsentation på bestyrelsesseminaret den 24/8-23.</p> <p>Sten fortalte om ortofoto undersøgelsen, der har fokus på tættere flyvelinjer for at undgå slagskygger (bygninger "vælter") i ortofoto. Konklusionen er, som forventet, at der er færre slagskygger i ortofoto, hvor der er benyttet tættere flyvelinjer. SDFI har lavet en undersøgelse med henblik på til at finde steder, hvor bygningshøjder i sammenhæng med bredden af veje skaber slagskygger hen over veje, og derved skjuler terrænnære objekter. I ca. 15 byer kan der være steder, hvor det kan være relevant at flyve med tættere flyvelinjer.</p> <p>10 cm ortofoto i totalajourføringsområder er mulig, som vil give forbedring for alle kommuner.</p>			

Referat fra møde i Administrativt Ajourføringsforum den 9. maj 2023

Emne	Tid	Formål og fremlæggelse	Metode
Flere kommuner ønsker sommerortofoto på baggrund af spørgeundersøgelsen. Der er mulighed for at indkøbe sommerortofoto i samarbejde med Landbrugsstyrelsen, som allerede benytter disse.			
8. Lokal_ID	10:30 15 min	Status fra arbejdsgruppen om brug af Lokal_ID ved Thorbjørn og Bjarke.	
<p>Drøftelse og beslutning på mødet:</p> <p>Bjarke fortalte at arbejdet ligger stille i arbejdsgruppen, men at der er behov for at genaktivere arbejdsgruppen på et senere tidspunkt ved arbejdet henimod Specification version 7.0. Vi fjerner punktet fra dagsordenen, og genoptager, når der er aktivitet i gruppen igen.</p>			
10:45– 11:00 Pause			
9. Det hydrologiske tilpasningslag	11:00 30 min.	Lennart Christoffersen giver status på arbejde med ajourføring og kvalitetssikring af det hydrologiske tilpasningslag. Har projektgruppen behov for hjælp fra Administrativt Ajourføringsforum og evt. hvornår?	
<p>Drøftelse og beslutning på mødet:</p> <p>Lennart Christoffersen fra Fællessekretariatet var inviteret med til mødet for at orientere om arbejdet og tidsplanen med det hydrologiske tilpasningslag, og om NIRAS' arbejde med automatisk fremfindning af mulige steder, hvor tilpasningslaget skal ajourføres.</p> <p>Lennart foreslog at forankringen og den tilbagevendende ajourføring af tilpasningslaget hos kommunerne kunne støttes med hjælp fra Administrativt Ajourføringsforum, for at give kommunerne ejerskab til opgaven. Administrativt Ajourføringsforum kan eventuelt hjælpe med at trykprøve om tidsplanen holder vand og til at afholde læringsforløb.</p> <p>Der er allerede en gruppe der arbejder med lister, og denne gruppe kunne hjælpe med de lister, der er i dette projekt.</p> <p>Sten mener at mængden af tilpasninger vil være begrænsede når alle kommunerne har foretaget et samlet løft af tilpasningerne i dette projekt, og at de bør indgå på linje med alle de andre GeoDanmark ajourføringer.</p> <p>Der kan være en organisatorisk udfordring ved at opgaven involverer både GIS og geodatamedarbejdere og vandløbsfagmedarbejdere i kommunerne.</p> <p>Sten foreslog at købe NIRAS' beregning til kørsel i de kommuner som efterhånden får en ny højdemodel, da ikke alle kommuner får en ny højdemodel samtidig.</p>			

Referat fra møde i Administrativt Ajourføringsforum den 9. maj 2023

Emne	Tid	Formål og fremlæggelse	Metode
<p>Administrativt Ajourføringsforum vil gerne bidrage i arbejdet med lister. Projektgruppen for tilpasningslaget må melde tilbage til vores forum, for mere konkrete ønsker til hjælp.</p> <p>Vi kan hjælpe med at tilpasse et samlet GeoDanmark årshjul med hvornår tilpasningslaget passer ind i produktionen fra 2024.</p>			
10. Ajourføring af vejmidter	11:30 30 min.	<p>Lennart Christoffersen giver status på arbejdet med ajourføring af vejmidter.</p> <p>Er der behov for vores hjælp fra Administrativt Ajourføringsforum og evt. hvornår?</p>	
<p>Drøftelse og beslutning på mødet:</p> <p>Lennart Christoffersen fra Fællessekretariatet var også inviteret med til dette punkt, for at orientere om arbejdet med etableringen af vejreferencen.</p> <p>Administrativt Ajourføringsforum kan hjælpe med at tilpasse et samlet GeoDanmark årshjul med hvornår ajourføringen af vejreferencen passer ind i produktionen fra 2024.</p>			
<p>12:00 – 12:45 Frokost</p>			
11. Beliggenhedsgruppen	12:45 15 min.	Status fra beliggenhedsgruppen ved Kim.	
<p>Drøftelse og beslutning på mødet:</p> <p>Kim fortalte at der har været afholdt ét møde siden sidste møde i Administrativt Ajourføringsforum. Der har været stor udskiftning i bemandingen af arbejdsgruppen.</p> <p>På mødet blev kvaliteten af kommunernes geokodning drøftet. Der figurerer fejlagtige oplysninger i BBR, som borgerne reagerer på, da en stor mængde af henvendelser fra borgerne sker i forbindelse med ejendomsvurderingerne, og som afstedfører en stor arbejds mængde hos byggesagsbehandlerne i kommunerne for at rette data op.</p>			
12. BOM	13:00 5 min.	<p>Status på BOM ved Kim.</p> <p>Da der ikke har været BOM aktiviteter i det seneste år, kan vi overveje at fjerne dette som fast punkt på dagsordenen.</p>	
<p>Drøftelse og beslutning på mødet:</p>			

Referat fra møde i Administrativt Ajourføringsforum den 9. maj 2023

Emne	Tid	Formål og fremlæggelse	Metode
Kim fortalte at der ikke har været aktiviteter i gruppen, da SKAT ikke svarer på henvendelser i arbejdsgruppen. Vi fjerner punktet fra dagsordenen, og genoptager, når der er aktivitet i gruppen igen.			
13. Status på produktionen	13:05 10 min.	Status på produktionen ved Charlotte.	
<p>Drøftelse og beslutning på mødet:</p> <p>Charlotte gav status på produktionen.</p> <p>Selvom det længe har været godt fotoflyvnings vejr, så har der været udfordringer med årets fotoflyvning.</p> <p>På grund af for få ansatte flyveledere i Naviair (Air Traffic Control) er der ikke tilstrækkeligt kapacitet til at godkende visse typer af flyvning, hvilket har betydet at eksempelvis fotoflyvning ikke har været tilladt over Sjælland i en længere periode.</p> <p>Der er dog atter kommet gang i fotoflyvningen, men dette er sket lige omkring og efter løvspring, hvilket vil påvirke vektorkortlægningen på terrænnære objekter under træer med løv.</p> <p>Der er fundet en vinder af udbuddet for den næste tre-årige ajourføringskontrakt. Udbuddet er dog i stand-still de næste 14 dage, hvorfor firmanavnet endnu ikke er offentliggjort.</p> <p>De udpegede ajourføringer er meldt ind fra næsten alle regioner på nær GeoNord.</p>			
14. Måling af den administrative ajourføring	13:15 15 min.	Status og planlægning af de videre aktiviteter ved Bjarke	
<p>Drøftelse og beslutning på mødet:</p> <p>Bjarke gav status under punkt 10. Vi drøftede om det kunne være anvendeligt af udarbejde en oversigt over hvilke GeoDanmark ressourcer der findes i de enkelte kommuner.</p>			
15. Listevision til GeoDK	13:30 60 min.	Thorbjørn og Bjarke giver status fra arbejdsgruppen.	
<p>Drøftelse og beslutning på mødet:</p>			

Referat fra møde i Administrativt Ajourføringsforum den 9. maj 2023

Emne	Tid	Formål og fremlæggelse	Metode
<p>Bjarke fortalte at Listegruppen har lavet en pakke (opgavelister) med vejledning og lister til brug i GeoDK til arbejdet forud for ajourføringen (forbrænder), og efterfølgende en pakke til efter ajourføringen for eksempelvis referencekoblinger (efterbrænder). Begge for at skærpe kommunernes opmærksomhed på udvalgte objektyper for at få et bedre udgangspunkt for årets ajourføringer. (Se mail)</p> <p>Bjarke gennemgik pakkens indhold.</p> <p>Pakken er sendt ud til Sønderborg som test, inden den udsendes til alle kommuner.</p> <p>Vi diskuterede om UdpegningsPunkt som dækker over én parcel, kan misforstås til også at dække naboparcellen/-ejendommen.</p> <p>Der sendes nyhed ud om opgavelisterne (pakkerne) samt at der afholdes to webinarer.</p>			
14:00 – 14:15 Pause			
16. Listevisning til GeoDK Fortsat	14:15 30 min.		
<p>Drøftelse og beslutning på mødet:</p> <p>Se ovenstående.</p>			
17. Eventuelt	14:45 10 min.		
<p>Drøftelse og beslutning på mødet:</p> <p>Intet.</p>			
18. Opsummering	14:55 10 min.	De vigtigste punkter, som bruges til nyhed på hjemmesiden.	Jens lægger nyhed på hjemmesiden.
<p>Drøftelse og beslutning på mødet:</p> <p>Nyt kommunalt medlem.</p> <p>Opgavelister til forberedelse af årets ajourføring.</p>			

Referat fra møde i Administrativt Ajourføringsforum den 9. maj 2023

<i>Emne</i>	<i>Tid</i>	<i>Formål og fremlæggelse</i>	<i>Metode</i>
19. Næste møde	15:05 10 min.	Næste møde er planlagt som heldagsmøde i KL den 12. september 2023.	
Drøftelse og beslutning på mødet: Intet			